
La política és el govern de les co-
ses, però tant o més el relat so-
bre les coses que es governen. I 
un dels grans problemes actuals 
és la desconnexió entre una cosa 
i l’altra.

Ho hem vist recentment amb el 
ressorgir del lobby polític antieu-
ropeu que ha intentat aprofitar el 
debat sobre el caràcter, no pas el 
contingut, de l’acord d’associació 
amb la Unió Europea i el seu sub-
següent procediment de signatu-
ra, qüestions que han de debatre 
i decidir els caps d’Estat i de Go-
vern dels 27 estats membres de 
la Unió reunits en el Consell Eu-
ropeu, per demanar al Govern fer 
marxa enrere com va fer Mònaco 
l’any 2023. Així ho demanava 
Concòrdia encara dilluns 19 de 
maig.

En qüestions d’Estat sempre 
convé exercir la responsabilitat 
i, també, cal picar pedra per te-
nir un coneixement suficient dels 
dossiers i de les qüestions plante-
jades. És una barbaritat política 
pretendre, el maig del 2025, que 
cal aturar unes negociacions que 
es van enllestir i cloure el desem-
bre del 2023.

Ara, tancada la negociació d’un 
acord que el Govern d’Andorra 
va demanar el 2010, només hi 
ha dues possibilitats, o bé es do-
na suport a l’acord d’associació 
d’Andorra amb la Unió Europea 
que ha estat negociat i conclòs 
o bé es defensa una posició con-
traposada dient clarament que es 
vol girar l’esquena a Europa. És 
el que ha fet Concòrdia en una 
roda de premsa la setmana pas-
sada: diuen no.

En una conferència al Con-
sell General el 20 de setembre 
del 2024, Patrick Strzoda, que 
ha estat fins fa pocs mesos re-
presentant personal del Coprín-
cep francès, Emmanuel Macron, 
ho va deixar molt clar: “L’acord 
d’associació és una etapa. Aques-

ta etapa es pot refusar, però en 
aquest cas Andorra romandrà 
un estat tercer. Andorra quedarà 
a la vora el camí de la construc-
ció europea. O bé hom accepta 
d’anar-hi sabent d’entrada que 
aquest acord és una cosa que té 
vida pròpia, que pot evolucionar 
en el temps, hom pot afinar-lo, 
millorar-lo, renegociar alguns 
aspectes. No és una cosa petrifi-
cada.”

Ho compartim.
Al nostre entendre, la manera 

d’encarar la negociació hauria 
d’haver estat diferent. Podia ben 
segur haver estat més ben enfo-
cada, la qual cosa hauria permès 
millors resultats. Però el resultat 
final és acceptable i suficient per 
començar un nou camí per poder 
aplicar l’acord d’associació i con-
solidar l’embrancament amb la 
Unió Europea.

L’acord d’associació no és una 
opció, és una evidència i una 
necessitat. Per això volem con-
tribuir a la seva aprovació en 
referèndum sent conscients dels 
avantatges i, també, dels incon-
venients que comporta.

Ja fa vint anys ens ho va expli-
car magníficament, l’any 2005, 
Michel Camdessus en el seu es-
tudi Andorra. De les excepcions a 
l’exemplaritat.

Ens deia que Andorra “pot cre-
ar-se un altre horitzó” i ho expli-
cava així: “Abans d’escollir però 
el seu objectiu de negociació, ja 
sigui d’associació, ja sigui l’am-
pliació i l’aprofundiment progres-

siu de l’acord d’Unió duanera de 
1990, haurà de decidir si desitja 
tornar a obrir un cicle de nego-
ciacions abans d’haver fet pro-
gressos significatius cap a la nor-
malització de les especificitats, 
o després, amb el benentès que 
de tota manera i com més passi 
el temps, aquesta normalització 
serà la condició cada cop més 
ferma de tot avançament suple-
mentari cap a Europa. Andorra 
es troba aquí confrontada a una 
opció política important. Preferi-
rà adoptar de manera sobirana i 
per ella mateixa aquests canvis 
abans d’aquest nou cicle de ne-
gociacions, o preferirà arribar-hi 
més progressivament, i amb mol-
ta probabilitat en aquest cas, so-
ta la pressió ineludible dels seus 
associats?”

El problema, vint anys després 
d’aquells bons consells, és que a 
les frustracions d’amplis sectors 
de la societat andorrana –alimen-
tades per l’actual sistema comu-
nicacional, en què el poder de la 
mentida i la manipulació de les 
xarxes socials no té límit– no se’ls 
ofereix espai de reconeixement 
i d’atenció. I molta gent es dei-
xa seduir per l’allau de les falses 
promeses –i de la satanització 

de la relació amb Europa– que 
emanen d’aprenents de polítics 
més preocupats per aconseguir 
el poder a qualsevol preu que no 
pas per l’interès pel futur de les 
pròximes generacions. 

El clan antieuropeu que defen-
sa el no a l’acord hauria de reco-
nèixer que té un objectiu que no 
és pas consolidar positivament 
una relació d’Andorra amb Eu-
ropa i el món, sinó que la seva 
obsessió és guanyar les pròximes 
eleccions.

Així les opcions quedarien 
clares i delimitades.

Ara no és possible plantejar 
una altra negociació: s’ha d’ac-
ceptar o rebutjar l’acord assolit.

Andorra no serà viable si es 
perd el món –Europa– de vista. 
Esdevé una necessitat intentar 
avançar sense exaltacions d’una 
suposada “negociació d’èxit” –la 
negociació fou la que fou però 
ben segur no mereix pas aquest 
qualificatiu– ni exabruptes sobre 
un resultat totalment negatiu, 
que tampoc és el cas.

Això no va d’intrigues políti-
ques, seients al Consell General o 
vots en unes futures eleccions. Es 
tracta de fer política amb sentit 
d’Estat i d’assumir responsabili-
tats, que ja toca.

Ara cal sumar esforços, deixar 
el politiqueig, les picabaralles, 
els comptes pendents i els ami-
guismes de banda. Que es po-
sin a treballar d’una vegada. Els 
responsables polítics han de po-
sar-se d’acord.

Hauríem de saber de què es parla
LA TRIBUNA

Fan por buscant el ‘no’ a Europa

L’acord d’associació 
no és una opció, és una 
evidència i una necessitat
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Com vaig sobreviure?
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M’anava apropant als matolls per descobrir si hi havia algun 
signe de vida, em semblava molt  rar que no aparegués res, 
no sabia si era perquè estava en una mala zona o, en realitat, 
sí que hi havia alguna cosa i esperava el moment exacte per 
atacar-nos. Com més m’hi endinsava, més por acumulava. 
De cop va aparèixer un animal desconegut, el guia es va es-
pantar i va cridar  que aquell era l’únic animal que podia so-
brepassar la barrera del vestit. Va dir que correguéssim, però 
per a ell ja era massa tard, l’animal amb dos cops de pota va 
matar-lo. En acabar la seva presa, l’ésser es va dirigir cap a 
mi i, quan estava a punt d’agafar-me…

Els missatges
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Arribar a casa i enviar un missatge. Pensar en cada mo-
ment en aquella persona. És una emoció increïble que 
consideraves que mai et passaria, enamorar-te a través 
d’un mòbil. És l’única persona que et comprèn, ajuda... Et 
va començar a xatejar fa 3 mesos, al principi no li donaves 
importància, però cada cop era més intens. Un dia vau 
decidir quedar, tenies ganes de veure’l. Quan el vas veure 
amb el jersei vermell com t’havia dit, et vas preguntar, però 
no tenia 16 anys? Portava barba i tenia arrugues per tota la 
cara, moltíssimes... S’apropava a mi. El seu somriure era de 
psicòpata... Vull sortir d’aquí. Està arribant. Què faig ara? 

Concurs de microrelats 
organitzat pel ministeri 
d’Educació i el Diari d’An-
dorra entre els escolars dels 
tres sistemes educatius. Les 
narracions poden també 
llegir-se i votar-se al web 
www.diariandorra.ad/e640

Detallistes
LES SET CLAUS

Hi havia moltes expectatives 
amb la inauguració dels Jocs 
dels Petits Estats Andorra 
2025. El neguit venia bàsica-
ment perquè la prèvia de l’es-
deveniment esportiu no havia 
estat la més plàcida possible. 
Horaris a última hora, poca 
publicitat i dubtes de les fede-
racions que han anat de bòlit 
per tirar endavant les respecti-
ves competicions.

Però tot s’ha de dir i poc es 
pot negar que quan un fa bé 
les coses, les fa bé. Detall re-
re detall la cerimònia d’inau-
guració a l’Estadi Nacional 
va mostrar l’Andorra que cal 
mostrar en esdeveniments 
d’aquesta tipologia. Una An-
dorra moderna, minimalista, 
atrevida i que té cura de les 
seves tradicions, la seva cultu-
ra i la seva història. No és una 
ximpleria que tots els parla-
ments incloguessin, almenys, 

una frase en català. No és 
una ximpleria que el peveter 
l’encenguessin els dos millors 
esportistes andorrans de tots 
els temps –Mònica Doria i Jo-
an Verdú–, però tampoc ho 
és que Montse Garcia o Emili 
Pérez formessin part d’aquest 
darrer relleu de la torxa olím-
pica.

Tampoc passarà desaper-
cebut el fet que el comiat 
de l’actual president del Co-
mitè Olímpic Internacional, 
Thomas Bach, hagi estat al 
Principat. Són elements com 
aquests els que fan que els 
Jocs tinguin sentit perquè 
quan es recordi la darrera in-
tervenció d’aquest senyor, a la 
força, caldrà parlar d’Andorra.

I sí, ara cal que tot l’esde-
veniment tiri endavant. Que 
no hi hagi cap problema or-
ganitzatiu, que cap partit no 
es pugui disputar i que, amb 
una mica de sort, superem les 
29 medalles d’Andorra 2005 i 
sortim de la cua del medaller 
històric dels Jocs dels Petits 
Estats. Però la realitat histò-
rica en matèria olímpica diu 
que quan una inauguració 
funciona en línies generals, 
els Jocs funcionen en línies 
generals. Així que queden al 
davant quatre dies per gaudir 
de l’esport i després ja farem 
un balanç que, a hores d’ara, 
és d’excel·lent.

MARC
ROMERO

Quan una inauguració 
funciona, eLs Jocs 
soLen funcionar
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